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El Gremi estrena una
web totalment 

renovada amb una
imatge més actual i

nous continguts
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Entrevista a Josep
Isern, director 

general d’Energia,
Mines i Seguretat
Industrial de la

Generalitat

ÀRIDS BOFILL 
subministra material a

algunes de les 
principals obres de les
comarques gironines

El president del Gremi, Pas-
qual Roca, va comparèixer l’1
de desembre davant la Comis-
sió de Política Territorial del
Parlament de Catalunya per
demanar que s’apliquin mesu-
res d’urgència per solucionar
la problemàtica del sector
extractiu català.

Entre d’altres, el president
del Gremi va manifestar que
“malgrat que la percepció

actual és que Catalunya es troba
en una punta de consum a causa
de l’execució extraordinària d’in-
fraestructures, aquesta no és la
realitat; i és de preveure que
aquest ritme d’inversió es conso-
lidi amb el temps”. En aquest sen-
tit, el Gremi d’Àrids va destacar
en el seu discurs que les reserves
de pedra autoritzades per a la
seva extracció han disminuït de
forma alarmant els darrers anys.
Tot i això, la preocupació del
Gremi no és tant la dificultat de
servir material, com la necessitat
que es defineixi un marc d’actua-

ció que reguli les regles de joc
com ho podria ser una Llei de
mines catalana.

Per aquest motiu, el president del
Gremi d’Àrids demana que les
pedreres que actualment es troben
en perill de tancament imminent
rebin el suport necessari de la
Generalitat en les seves negocia-
cions amb els respectius ajunta-
ments i se’ls faciliti la tramitació de
la nova autorització ambiental.
També es demana que es solucio-
nin els gairebé 150 expedients
d’ampliació o obertura que es tro-
ben encallats en un o altre depar-
tament.

Sobre aquest punt, un dels princi-
pals arguments esgrimits pel Gremi
és el fet que la clausura de pedre-
res no soluciona el problema
ambiental ja que “el tancament
d’explotacions no fa desaparèixer el
consum d’àrids. Això significa que
caldria portar-lo a d’altres territo-
ris, la qual cosa incrementaria el
consum de CO2 i, entre altres,

provocaria un col·lapse a les carre-
teres catalanes.”

Sobre això, Pasqual Roca va expo-
sar un exemple molt gràfic: “Si es
tanquessin totes les pedreres de
Catalunya estaríem situant
20.000 camions diaris a les nos-
tres fronteres”. Segons Roca, això
suposaria un trencament de l’ac-
tual balança ambiental perquè “no
té sentit que s’hagi de portar
sorra de les terres de Lleida per
abastir les obres de la demarcació
de Girona per manca de permi-
sos”. Roca va explicar que la
majoria dels problemes que com-
porten les activitats extractives
són resolubles i, de fet, el sector
està realitzant inversions molt
importants per evitar molèsties
com la pols o el soroll. 

En darrer terme, el president del
Gremi es va mostrar obert al dià-
leg i va expressar la voluntat del
sector a fer gestos ambientals i
econòmics per arribar a un con-
sens entre totes les parts.

Pasqual Roca va exposar, en un discurs molt elaborat, les principals problemàtiques del sector dels àrids

El Gremi demana al Parlament que
s’autoritzin ampliacions de pedreres per
garantir les reserves nacionals d’àrids
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Juntes directives
ORDRE DEL DIA (7 de setembre de 2004)

1. Reunió del Grup Miner amb l’Hble. Conseller en Cap, Sr. Josep
Bargalló.

2. Creació del Consell Assessor d’Àrids de Catalunya.
3.  Reunió amb el Sr. Josep Mir i el Sr. Manel Nadal, de PTOP, sobre

la modificació de la Llei d’urbanisme.
4. Convocatòria de l’Agència Catalana de Residus per a la revisió

del PROGROC.
5. Sentència del TSJC sobre la interpretació correcta per la Gene-

ralitat del RD 197/95.
6. Reunions amb els grups parlamentaris de Madrid sobre el pro-

jecte de Llei de morositat.
7. Problemàtica de la privatització de la custòdia dels explosius.
8. Organització de cursos de primers auxilis per a les empreses 

agremiades.

ORDRE DEL DIA (5 d’octubre de 2004)

1. Trobada amb la Subdirecció General de Mines.
2. Procés de revisió del PROGROC.
3. Esmenes del sector a la Llei de morositat.
4. Reunió amb els grups parlamentaris per la reforma de la Llei 

d’urbanisme.
5. Procés d’adequació del sector a la LIIAA.
6. Negociacions amb la delegació del govern per la normativa 

d’explosius.
7. Junta Directiva de la FEDAE a Madrid.
8. Assemblea General Gremi d’Àrids 2004 (21 d’octubre).
9. Conveni amb Pimec d’implantació d’un Sistema de Protecció de

Dades.

ORDRE DEL DIA (2 de novembre de 2004)

1. Valoració de l’Assemblea General Gremi d’Àrids 2004.
2. Reunions dels grups de treball del Consell Assessor d’Àrids de

Catalunya.
3. Proposta del procés d’adequació del sector a la LIIAA.
4. Esmenes dels grups parlamentaris a la Llei d’urbanisme i infor-

me jurídic.
5. Reunió amb la DG de Medi Natural pel tema ZEPA i contrac-

tació d’un estudi científic.
6. Negociacions entre FEDAE i ANEFA.
7. Suport gremial a la proposta de creació d’un 2n cicle 

d’Enginyeria de Mines a Manresa.

ORDRE DEL DIA (14 de desembre de 2004)

1. Compareixença del Gremi a la Comissió de Política Territorial 
del Parlament de Catalunya.

2. Reunió amb l’Hble. Conseller de PTOP, Sr. Joaquim Nadal, a 
Girona.

3. Reunió amb l’Hble. Conseller de Treball i Indústria, 
Sr. Josep Rañé.

4. Convocatòria de la delegada d’Indústria a Girona,
Sra. Núria Arnaiz.

5. Assemblea General del Gremi d’Àrids i Jaciments de Tarragona.
6. Reunió del Grup Miner.
7. Novetats en la revisió del PROGROC.
8. Estat de tramitació de la Llei d’urbanisme.
9. Junta directiva de la FEDAE.

La maduració d’un
sector industrial

Les indústries extractives de Catalunya són madures;
és a dir, estan en el punt dolç, en el moment i cir-

cumstància que fa que un producte ofereixi el màxim de si mateix.

El nostre sector ha evolucionat en paral·lel a la societat. Avui el sector té
implantades totes les mesures legals, tècniques, mediambientals que garan-
teixen una actuació eficient i respectuosa amb la societat i el medi natural.
Estem treballant on el país ens autoritza, amb els mitjans i processos que el
Departament d’Indústria indica, fent el subministrament a les obres que han
obtingut el permís constructiu dins del planejament urbanístic. El sector
està format per un conjunt de societats amb solvència econòmica (balanços
amb beneficis), amb solvència tècnica (enginyers i facultatius de mines amb
bona preparació i experiència), amb instal·lacions tècniques homologades
(marcatge CE...), amb filtres, captadors, maquinària de rentatge de camions,
etc. Però res d’això tindrà rendibilitat social si el producte madur resta pen-
jat a l’arbre, sense que ningú el reculli. Cal una recol·lecció, una distribució
i una comercialització eficient per tal que el fruit madur arribi al consumi-
dor per aportar-li aliment, contingut vitamínic i perquè pugui gaudir del
plaer d’una bona fruita, just en el moment més dolç de maduració.

Serà així com el producte generarà un cercle virtuós de feina per al
recol·lector, per als transportistes i detallistes i de fluxos econòmics que,
naixent en els consumidors, retribuiran l’esforç i l’eficàcia de tota la cade-
na, deixant en cada esglaó marge al detallista, facturació al transportista,
sou al recol·lector, ingressos al productor i, el que és tant o més impor-
tant, ingressos públics per a la comunitat, IAE, IVA, impost de beneficis
del detallista, impost sobre el gasoil dels transportistes, IRPF dels assala-
riats... El cercle virtuós es produeix a partir de la maduració. El nostre sec-
tor és madur; està servint el present i planificant el futur. L’ADMINIS-
TRACIÓ, tota: local i autonòmica, tenen el deure de reconèixer la situa-
ció i conduir el sector per l’autopista o autovia, o carrer o carreró, que
s’escaigui més en cada circumstància, però mai pot portar-lo a un CUL de
SAC i, a més a més, posar-li una multa per aparcament indegut.

Som perfectament conscients de la nostra necessitat social, de les nostres
obligacions socials. Esperem control i direcció cap a un camí amb sortida
i amb futur.

Sebastià Alegre i Rosselló
Vicepresident del Gremi d’Àrids de Catalunya
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Actualitat

Més d’un centenar de per-
sones del món miner
català van assistir a l’As-

semblea General del Gremi d’À-
rids de Catalunya, celebrada a
l’emblemàtic edifici de la Pedrera,
el passat 21 d’octubre.

Francesc Sabio, subdirector gene-
ral de Mines de la Generalitat de
Catalunya, va ser l’encarregat d’i-
naugurar l’acte. Sabio va elogiar en
el seu parlament la tasca desenvo-
lupada pel Gremi els darrers anys
i va obrir les portes del seu Depar-
tament a tot el sector extractiu
català, el qual es va comprometre
a defensar.
Un cop inaugurat l’acte, el presi-
dent del Gremi, Pasqual Roca, va

fer una valoració del seu primer
any de mandat al capdavant de
l’organització. “Tot i que s’ha
treballat molt”, segons el presi-
dent, “aquest ha estat un any per
establir contactes amb el nou
govern tripartit de la Generalitat,
per la qual cosa s’ha avançat poc
en les qüestions que més interes-
sen als agremiats”. En aquest sen-
tit, un dels temes que van cen-
trar la reunió va ser la situació
actual del sector extractiu a

Catalunya, especialment crítica
en alguns punts del país, com és
el cas de la demarcació de Giro-
na, on l’augment del consum d’à-

rids dels darrers anys contrasta
amb la política restrictiva de
l’Administració, la qual no con-
cedeix permisos d’obertura ni
d’ampliació de noves explota-
cions. Aquest fet està provocant
serioses dificultats a les empreses
extractives que, de vegades,
tenen greus problemes per man-
tenir la seva activitat. A això, s’hi
afegeix la permissivitat de les
administracions vers les grans
constructores que obtenen per-
misos d’extracció importants en
un breu lapse de temps.

Els empresaris del sector se senten
jurídicament i legalment indefen-
sos davant aquesta situació, i és
que el Gremi calcula que actual-
ment hi ha uns 150 expedients

d’obertura o ampliació denegats
o aturats en diferents departa-
ments de la Generalitat, sobretot
per qüestions relacionades amb
Urbanisme i amb Medi Ambient.
En aquest ordre de coses, el pre-
sident del Gremi va demanar al
govern de la Generalitat que
“apliqui i posi en marxa noves
mesures concretes que permetin
aportar solucions reals a la pro-
blemàtica existent a Catalunya en
aquest sector.”

Un altre dels punts que van cen-
trar l’Assemblea General fou l’e-
volució del nou Consell Assessor
d’Àrids de Catalunya, un òrgan
creat el passat mes de juliol per

l’administració, amb l’objectiu de
garantir el futur sostenible del
sector dels àrids.

També es van tractar altres
aspectes de gran interès per al
sector, com ara la Llei de moro-

sitat o la reforma de la Llei d’ur-
banisme. Així mateix, en el
darrer tram de l’assemblea, es va
presentar la nova pàgina web del
Gremi d’Àrids: www.gremia-
rids.com, una pàgina totalment
renovada tant pel que fa a l’estè-
tica com als continguts.

EEll  ccrreeiixxeemmeenntt  ddeell  ppaaííss

Josep Mir, aleshores secretari
general del Departament de Polí-
tica Territorial i Obres Públi-
ques, va ser la persona encarre-
gada de fer la cloenda de l’As-
semblea General. Mir va defensar
en el seu discurs el creixement
de Catalunya, que, va dir, ha de
ser compatible amb la preserva-
ció del medi natural que ens
envolta. El secretari general es va
mostrar molt disposat a trobar
les vies que permetin desenvolu-
par normalment la tasca extracti-
va i va remarcar que cal treballar
més en la restauració dels
terrenys per tal de ser acceptats
socialment.

El Departament de Política Terri-
torial i Obres Públiques i la Sub-
direcció General de Mines són
les dues administracions que
s’han mostrat més preocupades
per la problemàtica del sector
dels àrids ja que són molt cons-
cients que per desenvolupar les
grans infraestructures que neces-
sita Catalunya, els àrids són un
material imprescindible.

El Gremi demana a la Generalitat una solució per al
sector dels àrids en el marc de l’Assemblea General

Un any més, l’Assemblea General del Gremi d’Àrids va
reunir les personalitats més importants del sector de la
construcció. Entre altres, van assistir a l’acte, els presi-

dents de les associacions que conformen, juntament amb el
Gremi d’Àrids, el ‘Grup Miner’: Antoni Aguilera, president
del Gremi de Rajolers de Catalunya; Joaquim Sas, president del
Gremi de Prefabricats i Derivats del Ciment; Sebastià Alegre,
president d’ANEFHOP; Antoni Crous, president de Ciment
Català; i Jordi Castell, president de la Federació Catalana de la
Pedra. També hi eren presents diversos membres de la Junta
Directiva de la Federació Catalana de la Indústria, el Comerç i
els Serveis de la Construcció, així com el seu president, Joan
Franquesa.

Pasqual Roca, Francesc Sabio i Jaume Puig van inaugurar l’Assemblea General

Josep Mir, en aquells moments secretari general del Departament de PTOP, va
ser l'encarregat de cloure l'acte

“Aquest ha estat un any
d’establiment de contactes

amb el nou govern 
tripartit de la Generalitat”
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Uns 140 treballadors de
les empreses associades
al Gremi d’Àrids i a

l’Associació Catalana de la
Pedra Natural han rebut forma-
ció en primers auxilis gràcies als
cursos organitzats pel Gremi
d’Àrids en col·laboració amb
l’empresa Imhotep.

Aquests cursos, que estaven
subvencionats per la Direcció
General de Política Energètica i

Mines del Ministeri d’Indústria,
Turisme i Comerç de l’Estat,
tenien com a objectiu formar els
treballadors per actuar correcta-
ment i amb serenitat davant d’un
accident laboral. Entre els con-
tinguts que es van desenvolupar
en el curs hi havia el tractament
de fractures, cremades, electro-
cucions, lipotímies, lesions ocu-
lars, etc. Els alumnes també van
aprendre a fer el boca a boca, el
massatge cardíac, l’estimulació,

etc. I, en darrer terme, es van
donar unes nocions en diferents
tècniques de cures.

Els cursos s’han impartit en dife-
rents punts de Catalunya per
facilitar l’assistència dels treballa-
dors de les empreses agremiades.
Així, el primer curs va tenir lloc
a Girona, el 7 d’octubre; a Tarra-
gona, el 4 de novembre; a Lleida,
el 18 de novembre, a Castellde-
fels, el 30 de novembre, a Ullde-

cona, el 2 de desembre i a Sant
Vicenç de Castellet, el 21 de
desembre. Cal destacar el gran
èxit del curs de Lleida impartit a
les instal·lacions de la COELL
(Confederació d’Organitzacions
Empresarials de Lleida) en el qual
van assistir unes 35 persones.

Properament es trametrà un
certificat d’assistència a tots els
treballadors que han participat
en el curs.

Girona va estrenar les noves aules de la Unió d’Empresaris de Girona ; Unes 35 persones van assistir al curs celebrat a la COELL, a Lleida ; 
A Tarragona, el curs es va desenvolupar en l’Hotel Mas Gallau

Èxit de participació als cursos de primer auxilis organitzats pel Gremi

4

certes indústries sempre que s’a-
rribi a un consens”.

El primer ponent, Pere de la Coba,
va destacar l’antiguitat de l’activitat
minera així com la seva trans-
cendència per al desenvolupament
de la societat.

Al seu torn, el gerent del Gremi
d’Àrids, Jaume Puig, va defensar el
paper dels àrids per al progrés d’un
país alhora que va destacar els
esforços i les inversions fetes des
del sector per minimitzar els possi-
bles impactes que produeix l’activi-
tat minera. El gerent del Gremi va
plantejar diversos dubtes al públic
com per exemple què representaria
tancar les pedreres de Catalunya
tenint en compte que el sector
mou diàriament uns 20.000
camions. Puig va remarcar el fet
que dins el Gremi no hi ha cap
empresa que no restauri els
terrenys afectats per una pedrera.

En darrer terme, Esteve Serra va
donar a conèixer, a través de dia-
positives, diverses explotacions
totalment restaurades que es tro-
ben a la comarca de l’Alt Penedès.

El 24 de novembre va tenir
lloc el Cicle de xerrades i
debats mediambientals orga-

nitzat pel Consell Comarcal de l’Alt
Penedès. El paper de les activitats
extractives era l’argument central
d’aquesta setena sessió en la qual
van participar diversos ponents
com Jaume Puig, gerent del Gremi
d’Àrids; Pere de la Coba, Cap del
servei de seguretat minera de la
Direcció General d’Energia, Mines
i Seguretat Industrial; Esteve Serra,
Cap de restauracions del departa-
ment de Medi Ambient i Habitat-

ge de la Generalitat; i Marina Mas,
professora de l’Escola Politècnica
de Manresa i membre d’una entitat
ambiental de control.

La presentació de l’acte va anar a
càrrec del president del Consell
Comarcal, Lluís Valls, el qual en el
seu discurs va fer referència a la
convivència de les activitats extrac-
tives amb la societat i va apostar
per compatibilitzar necessitats.
Valls va declarar que si “l’Alt
Penedès vol ser una comarca
potent i capdavantera ha d’assumir

Les activitats extractives a debat en un
cicle de xerrades de l’Alt Penedès

El debat es va desenvolupar a la seu del Consell Comarcal de l’Alt Penedès, 
a Vilafranca

Problemes amb
la custòdia 

dels explosius 

Aprincipis d’aquest any ha
entrat en vigor una nova
normativa que obliga a les

empreses extractives a contractar
seguretat privada per a la custòdia
dels explosius que s’utilitzen en les
voladures. Tradicionalment, aques-
ta és una feina que desenvolupava
el cos de la Guàrdia Civil. No obs-
tant això, amb la entrada en vigor
d’aquesta nova normativa les
empreses estan obligades a cons-
tractar els serveis de tres vigilants
privats amb títol de custòdia d’ex-
plosius. Aquesta mesura l’únic que
comporta, segons el Gremi d’À-
rids, és una disminució de la segu-
retat a les mines quant a explosius.
A més aquest fet s’hi afegeix la difi-
cultat que suposa trobar en el mer-
cat un número tant gran de vigi-
lants privats en aquesta especialitat.

El Gremi fa mesos que s’està tre-
ballant per tal que es modifiqui
aquesta normativa i fins al
moment ha mantingut diverses
reunions amb la delegació del
Govern a Catalunya i amb la
Direcció General de la Guàrdia
Civil a Madrid, per tractar de tro-
bar una solució al conflicte.
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El Gremi d’Àrids ha renovat totalment la
imatge i el contingut de la seva pàgina
web, www.gremiarids.com, amb l’objectiu

d’oferir un major servei als seus associats i al
sector extractiu català en general. Amb aquesta
renovació es pretén comunicar de manera àgil i
senzilla totes les accions que s’impulsen des de
l’associació. 

Així doncs, en el nou format es potencien espe-
cialment els apartats d’“Activitats” i “Serveis” en
els quals es poden trobar totes les activitats
organitzades per l’associació com conferències,
jornades informatives, missions empresarials,
edició d’estudis, etc.

Un altre apartat que s’ha renovat totalment és el
d’“Associats” el qual conté una informació molt
més completa de cada una de les empreses asso-
ciades. A més, en aquest espai s’inclou un bus-
cador d’empreses que permet efectuar recer-

ques tenint en compte diferents paràmetres com
ara el tipus de material, el municipi o el nom de
l’empresa. Aquest aspecte és especialment relle-
vant per a les empreses constructores, arquitec-
tes, etc. que sovint busquen explotacions en una
zona concreta de Catalunya. 

ÀÀrreeaa  ppeerr  aa  aassssoocciiaattss

La web inclou una àrea restringida per als
membres del Gremi d’Àrids en la qual es
poden consultar les circulars informatives
generades des de l’associació així com les
actes de la Junta Directiva i altres documents
de caire intern. Per poder accedir a aquestes
informacions l’agremiat tan sols ha d’afegir
en el menú de l’esquerra el seu nom d’usua-
ri i la contrasenya.

Els mitjans de comunicació
també tenen el seu apartat dins
la nova web. Es tracta de la
“Sala de premsa” en què es
poden trobar les diferents
notes de premsa generades des
del Gremi, tots els números del
Butlletí del Gremi, el dossier de
premsa i material gràfic com
logotips i fotografies d’explota-
cions i restauracions amb bona
resolució.

En darrer terme cal destacar l’apartat de medi
ambient en què es poden trobar les diferents
activitats desenvolupades pel Gremi en aquest
àmbit. Entre altres, l’usuari es pot descarregar
el decàleg signat pel Gremi amb l’ACA, el con-
veni de las ZEPA de Lleida, etc.  

Des de la posada en marxa de la pàgina web
l’any 2000, el Gremi d’Àrids de Catalunya ha
multiplicat la seva activitat gremial, fet que ha
comportat aquesta renovació. D’aquesta mane-
ra la nova web, www.gremiarids.com, pretén
convertir-se en una eina de referència per al

sector miner
català.

Més informació i més serveis, 
a la nova web del Gremi

25 anys han passat des que el
Museu de Geologia de Manresa,
amb Valentí Masachs Alavedra
al capdavant, va obrir les seves
portes al públic per primera
vegada. Per celebrar-ho, el passat
20 de desembre es va organitzar
un acte presidit per Joan Ferrer,
rector de la Universitat Politèc-
nica de Catalunya (UPC); Joan
Jorge i Sánchez, director de l’Es-
cola de Mines; Joaquim Sanz,
director del Museu, i la família
Masachs.

En l’acte de commemoració, Joa-
quim Sanz va agrair el suport que
ha rebut els darrers anys per part
de la Universitat i d’altres entitats
i va anunciar l’organització de
diferents conferències per al
2005 que completaran la celebra-
ció d’aquests 25 anys de trajectò-
ria. D’altra banda, també va pre-
sentar les principals novetats del

museu. Es tracta de les noves sec-
cions: “Minerals i gemmes”, “Fòs-
sils i fossilitzacions” i “Minerals i
persones”. Quant a aquesta
darrera, el Museu incorpora un
DVD interactiu en col·laboració
amb l’ONG Inshuti, sobre el
conflicte de la regió dels Grans
Llacs (RD Congo, Rwanda, Burun-
di i Uganda), provocat en bona
part per la riquesa mineralògica
de la zona, una de les més grans
i importants del món. L’interès
econòmic per l’explotació d’a-
quests minerals és el principal
motiu de la guerra existent en
aquesta zona des de l’any 1990.

A l’acte també hi van assistir
Ramon Fontdevila, regidor de
cultura de Manresa, i Jaume
Puig, gerent del Gremi d’Àrids,
entitat que col·labora amb el
Museu amb una aportació
econòmica.

El Museu de Geologia Valentí
Masachs sempre s’ha caracterit-
zat per ser dinàmic i molt pràc-
tic. Actualment disposa d’un
fons d’uns 5.000 minerals, unes
2.000 roques i uns 3.000 fòs-

sils. Aquest fons s’ha recollit
principalment amb mostres bus-
cades pels mateixos membres de
l’equip del Museu, col·leccions
particulars donades, intercanvis  i
algunes adquisicions.

El Museu de Geologia compleix 25 anys

Joaquim Sanz va presentar les principals novetats del Museu de Geologia
acompanyat per Joan Ferrer, rector de la UPC 

El buscador de pedreres i graveres és 
una de les novetats més interessants 

de la nova web
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El Gremi, la UB i empreses del sector impulsen un
programa europeu LIFE de restauració de pedreres

La Universitat de Barcelona
coordina el projecte, en el
qual participen tres uni-

versitats més, centres d’investi-
gació, el Departament de Medi
Ambient de la Generalitat,
organitzacions gremials i
empreses del sector.

Una desena d’empreses catala-
nes del Gremi d’Àrids i del sec-
tor del ciment participen en un
innovador projecte de restaura-
ció de pedreres finançat amb
fons europeus dels programes
mediambientals Life. L’objectiu
és implementar les últimes tèc-
niques de regeneració de
pedreres en condicions medi-
terrànies, desenvolupar proces-
sos de control de qualitat
estandarditzats i fomentar l’ús
racional de recursos naturals,

segons apunta Montserrat
Jorba, investigadora del Depar-
tament de Biologia Vegetal de
la Universitat de Barcelona,
entitat coordinadora de l’estu-
di.

El projecte s’anomena Eco-
Quarry –Ecotechnology for
Environmental Restoration of
Limestone Quarries– i consis-
teix a aplicar les millors tècni-
ques disponibles en l’actualitat
en restauració de pedreres de
pedra calcària. L’experiència es
duu a terme a dotze explota-
cions a cel obert, deu de les
quals estan a Catalunya, una al
País Valencià i una altra a Por-
tugal.

La principal novetat d’EcoQuarry
és l’establiment d’un control de
qualitat per intentar optimitzar
les actuacions amb vista a futures
restauracions. Un altre aspecte
innovador consisteix en la sem-
bra d’espècies vegetals no comer-
cials en els espais a regenerar, de
manera que s’obté un sistema
natural més divers i similar al del
seu entorn. A més de plantar
pins, oliveres, llentiscles, garrics,
arçots, llampugues i ginestes
vimeteres, també se sembren
herbàcies comercials –margall,
alfals, pentinella...– així com
herbàcies nadiues no comercials
–fenàs, trèvols, botges, soca-
rrells, semprevives bordes, roma-
ní...–.

L’aplicació d’aquestes espècies
mitjançant hidrosembra i en
condicions reals de manteni-
ment és una actuació que no
s’ha portat mai a terme fins ara
fora de tests a petita escala.

Un altre aspecte del projecte és
l’estudi de la irrigació en funció
del tipus de material emprat
com a substrat. Això permetrà
establir un protocol de gestió
de l’aigua per obtenir el màxim
aprofitament i el mínim con-
sum. 

En acabar totes les actuacions
previstes, es publicarà un

manual específic d’assessora-
ment a la restauració que per-
metrà que tots els agents impli-
cats disposin d’uns protocols
d’actuació per facilitar la tasca
dels tècnics.

EcoQuarry compta amb la par-
ticipació de quatre universitats
–la Universitat de Barcelona
(UB),  la Universitat Politècnica
de Catalunya (UPC),  la Univer-
sitat d’Alacant i la Universitat
de Lisboa–, de la Direcció
General de Boscos i Biodiversi-
tat del Departament de Medi
Ambient de la Generalitat, del
Gremi d’Àrids de Catalunya, de
l’Agrupació de Fabricants de
Ciment de Catalunya (AFCC) i
de les principals empreses d’a-
quests sectors. El projecte va
començar la passada tardor, té
una durada de tres anys, i fina-
litza l’agost de 2007.

L’EcoQuarry estableix un
control de qualitat que 
permetrà optimitzar les 

diferents actuacions de la 
restauració

EMPRESES PARTICIPANTS

Áridos Uniland
Bercontrés
Ciments Molins
PROMSA
Cemex 
Aricemex
Lafarge Asland
Cantera Roca
Canteras la Ponderosa
Áridos Costa Sur (València)
Secil (Portugal)

Una delegació del Gremi
d’Àrids es va reunir el
14 de desembre amb

Josep Rañé, conseller de Tre-
ball i Indústria de la Generali-
tat de Catalunya, per tractar
els diferents aspectes que pre-
ocupen el sector, com ara les
dificultats que pateixen les
empreses per poder desenvolu-
par la seva activitat normal-
ment. 

A la reunió, van assistir-hi diver-
sos membres de la Junta Directiva
del Gremi, com el president, Pas-
qual Roca, i els vicepresidents
territorials, Sebastià Espinet, Josep
M. Rodríguez i Jordi Torra, entre
altres. Per part de l’administració,
també va assistir a la trobada
Francesc Sabio, subdirector gene-
ral de mines del Departament d’E-
nergia, Mines i Seguretat Indus-
trial de la Generalitat.

Trobada amb el conseller Josep Rañé



ANEFHOP Catalunya es va
constituir a finals del
1980 com una delegació

de la Asociación Nacional de
Fabricantes de Hormigon Prepa-
rado, l’associació estatal que s’ha-
via constituït l’any 1968 i que
agrupava totes aquelles empreses
fabricants de formigó. Actual-
ment, tot i que continua formant
part d’aquesta associació estatal,
ANEFHOP Catalunya disposa
d’una significativa autonomia amb
una junta directiva i assemblees
pròpies. 

L’associació catalana té 48 associats
a Catalunya i al Principat d’Ando-
rra, els quals representen un 90%
de la producció. Les empreses que
agrupa són tant empreses multina-
cionals com filials de fàbriques de
ciment i empreses independents
que sovint són empreses més aviat
comarcals o locals, i en molts
casos familiars. 

Aquestes 48 empreses dedicades a
la fabricació de formigó donen
feina a unes 4.500 persones, apro-
ximadament.

Quant a la producció, el sector del
formigó l’any 2003 va arribar als
12,6 milions de metres cúbics amb
una facturació aproximada de 550
milions d’euros. Per a l’any 2004,
s’espera que les xifres obtingudes
siguin semblants o sensiblement
superiors a les de l’any anterior.
En aquest sentit, ANEFHOP Cata-
lunya preveu mantenir els nivells
de producció actuals almenys
durant els pròxims cinc anys.

Les principals problemàtiques d’a-
quest sector se centren en la
manca d’àrids a causa de les limita-
cions imposades per les adminis-
tracions a l’extracció de recursos
petris. En algunes zones de la Cata-
lunya central, empreses de formi-
gó han patit ja problemes d’abasti-
ment. Això comporta que pugui
disminuir la qualitat del producte

final, per la qual cosa les empreses
del sector han hagut d’augmentar
els controls i la vigilància per asse-
gurar els nivells de qualitat adients
en cada cas.

Altres problemes que pateix el
sector del formigó són els con-
trols de qualitat exteriors per al
client que són obligatoris i que no
sempre tenen la precisió i la fiabi-
litat desitjables. Aquest fet provo-
ca conflictes amb els clients que
tot i que s’acaben resolent com-
porten pèrdua de temps i diners a
les empreses.

D’altra banda, una altra de les pro-
blemàtiques llargament reivindica-
des des d’aquest sector és els ter-
minis de pagament excessivament
llargs de les grans constructores.

ANEFHOP ha estat sempre una
associació de caràcter tècnic:
col·labora amb l’administració en
temes de redacció normativa,
dóna assistència tècnica als asso-
ciats, tant supervisant periòdica-
ment les seves instal·lacions, com
assessorant-los in situ quan es pro-
dueix un problema en una obra o
tenen una demanda judicial, etc.
Una dedicació que aquest any
compleix 25 anys. I és que aquest
any, ANEFHOP Catalunya celebra
el seu 25è aniversari i per això està
preparant diverses activitats.

ACTUALITAT Gener 2005

El president d’Anefhop-Catalunya, Sebastià Alegre, amb l’exconseller de Política Territorial i Obres Publiques de la 
Generalitat, Felip Puig, amb el vicepresident, Jaume de Sivatte, i el secretari, Joan Eugeni Cañadas, en una reunió l’any 2002

GREMIS I ASSOCIACIONS
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Calaf, 29, 1r 2a. 
08021 Barcelona 

Tel.: 93 414 23 88 
Fax: 93 414 27 74 

a/e: anefhop2@nauta.es 
www.anefhop.com

Seminari Tècnic sobre els reptes de futur 
del sector del ciment

En el marc del seu 25è ani-
versari, Ciment Català
(Agrupació de Fabricants

de Ciment de Catalunya) ha
organitzat un seminari tècnic
sota el títol El sector del ciment
i els reptes del nou mil·lenni,
que tindrà lloc a l’Auditori de
CosmoCaixa Barcelona, el prò-
xim 8 de febrer.

Aquest seminari, que serà inaugu-
rat per Maria Teresa Costa,
secretària general d’Indústria i
Energia de la Generalitat de Cata-

lunya, s’estructura en cinc ponèn-
cies i una taula de debat sobre el
tema: “Àrids: explotació sostenible
d’un recurs essencial”. La cloenda
de l’acte anirà a càrrec de Salvador
Milà, conseller de Medi Ambient i
Habitatge de la Generalitat de
Catalunya.

Les ponències seran pronunciades
per professionals del sector i

El seminari inclou una taula
de debat sobre l’explotació 

sostenible dels àrids

ANEFHOP

experts internacionals i giraran a
l’entorn de temes com el Protocol
de Kioto o l’ús de combustibles
alternatius, entre altres.

Els objectius de la jornada tècnica
i divulgativa s’articulen a l’entorn
de les implicacions del ciment
amb el benestar i el progrés de
les societats. També es plantejarà
la resposta del sector als reptes
del segle XXI, especialment quant
a qualitat, seguretat, innovació,
durabilitat i respecte pel medi
ambient.



Exemples de restauració d’activitats extractives a cel obert
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Medi Ambient
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La restauració de pedreres a la mineria
catalana no es limita només a la resti-
tució o millora morfològica i ecològica

del medi natural. El programa de restauració
és també una eina per preparar el territori
per a futurs usos que els ciutadans necessi-
tin. En aquests casos, la mineria catalana
esdevé un sector fonamental per a la crea-
ció de nous espais.

La restauració d’una explotació minera oca-
sionalment permet, per exemple, crear llacs
o noves àrees humides, i fa possible la dota-
ció d’equipaments esportius, d’oci o cultu-
rals, però el que és menys conegut és que
aquesta intervenció també possibilita la pre-
paració dels terrenys ja explotats per a la
implantació d’usos industrials.

Aquest és el cas de la pedrera anomenada
Can Fatjó del Molí, ubicada en terme muni-
cipal de Cerdanyola del Vallès, concreta-
ment al sud-oest del nucli urbà. Aquesta
explotació minera, la titular de la qual fou
PUIGFEL SA, va iniciar la seva activitat als
anys 60 per subministrar argiles a les indús-
tries ceràmiques situades al Vallès. L’àrea
objecte d’explotació i posterior restauració
abastava unes 6 ha. A primers dels anys 70

es varen iniciar les tasques de restauració i
es va adequar la morfologia final per a la
futura implantació del Parc Tecnològic del
Vallès, on actualment des de fa anys es
desenvolupen activitats tecnològiques amb
un alt grau de I+D.

Aquestes extraccions d’argiles varen conti-
nuar i prossegueixen a l’explotació anome-
nada Del Molí situada en terrenys adjacents
al nord del primer front d’extracció, on

també ha estat restaurada una gran àrea dels
terrenys objecte de les extraccions, que van
ser posteriorment ocupats per l’ampliació
del Parc Tecnològic del Vallès. També es van
destinar unes 6 ha més a usos industrials i
unes altres 6 ha a zones verdes i equipa-
ments urbans.

A la resta del perímetre miner, PUIGFEL SA un
cop finalitzades les extraccions, preveu restituir
la morfologia final al seu estat originari per tal
de poder dotar al municipi de nous espais
urbans per al seu futur desenvolupament.

Tanmateix PUIGFEL SA ha assolit un conveni
amb l’Institut Català del Sòl per a la millora de
la restauració d’una altra explotació minera ano-
menada Montserrat situada en terrenys de la
seva propietat ubicats a l’àmbit del futur Centre
Direccional, nova ampliació del Parc Tecnològic
del Vallès, on també són previstos els esmentats
usos urbans. En aquesta explotació ja s’han res-
taurat parcialment unes 3 ha de les finques pro-
pietat de l’INCASOL. 

El Parc Tecnològic del Vallès, la
restauració d’una antiga pedrera

La recuperació de pedreres és compatible 
amb la creació de nous espais socials

En aquestes fotografies es pot observar l’evolució dels treballs d’acondicionament dels 
terrenys un cop finalitzada l’explotació

Imatge del Parc Tecnològic del VallèsFront d’explotació on actualment és el Parc Tecnològic

A través de la restauració es va adequar
la morfologia del terreny per a la futura
implantació del Parc Tecnològic del Vallès
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Empresa

ÀRIDS BOFILL és una
empresa que va néixer
l’any 1957 al municipi de

Regencós. Dedicada en un princi-
pi a extreure les sorres que es tro-
baven a les dunes
eòliques conegu-
des com a “sorres
de Begur”, a poc a
poc l’empresa va
anar ampliant les
seves línies de negoci i actual-
ment, a més d’àrids, també dedica
la seva activitat industrial a la
fabricació de formigó, morters i
prefabricats de formigó.

Actualment, aquesta empresa
gironina disposa d’una pedrera d’à-
rid calcari que va començar la
seva activitat l’any 1992 i de la
qual s’extreuen unes 500.000

tones anuals d’à-
rids. Entre els
seus productes
destaquen les
sorres i les graves
de diferents gra-

nulometries, així com la pedra
d’escullera. Aquests materials es
destinen principalment a l’auto-
consum per a l’elaboració del
formigó, però també es deriven

cap al sector de la construcció de
la demarcació de Girona.

ÀRIDS BOFILL disposa d’una
plantilla d’uns 30 treballadors, 9
dels quals pertanyen a la seva
divisió d’àrids.

QQuuaalliittaatt  ii  MMeeddii  AAmmbbiieenntt

La preservació del medi ambient
és una de les principals premis-
ses d’ÀRIDS BOFILL. Per això
treballen activament per mini-
mitzar l’impacte mediambiental
que poden produir les seves

activitats utilitzant tots els mit-
jans necessaris.
D’altra banda, oferir la màxima
qualitat als seus clients és una altra
de les principals preocupacions
d’ÀRIDS BOFILL. Amb aquesta
finalitat disposen, des de fa aproxi-
madament un any, del certificat de
qualitat ISO 9001 que acredita la
qualitat de tots els seus productes.
En aquest sentit, cal destacar
també la implementació d’un labo-
ratori propi ubicat al costat de la
pedrera que els permet fer els
assajos de qualitat de tots els seus
productes i respondre amb rapide-
sa davant de qualsevol incidència. 

En darrer terme, cal comentar que
tots els productes d’ÀRIDS
BOFILL ja disposen del correspo-
nent marcatge CE obligatori en els
àrids des del passat mes de juny.

ÀRIDS BOFILL, una companyia 
al servei de la construcció

Vista de la pedrera d’àrid calcari ubicada a Regencós

A la part superior de la imatge es pot observar una zona totalment recuperada Per a la restauració de la pedrera, Àrids Bofill utilitza vegetació autòctona

ÀRIDS BOFILL disposa del
certificat ISO 9001 que 

acredita la qualitat dels seus
productes

ÀRIDS BOFILL, SA (ABSA)
Ctra. de Regencós, s/n

17254 Regencós
Girona

Tel.: 972 62 43 55
Fax: 972 62 23 78

a/e: info@aridsbofill.com
www.aridsbofill.com
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Recull de premsa
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DIARI DE GIRONA • 21/10/2004

LA MAÑANA (SUPLEMENTO) • 21/11/2004
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LA VANGUARDIA • 28/10/2004

DIARI DE GIRONA • 02/12/2004
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EL PUNT (GIRONA) • 01/12/2004

ABC (CATALUÑA) • 02/12/2004
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EL 9 NOU • 10/12/2004
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EL 3 DE VUIT • 19/11/2004

EL PUNT (TARRAGONA) • 14/12/2004 EL PUNT (BARCELONA) • 02/12/2004
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EL PUNT (GIRONA) • 30/12/2004
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Entrevista

-  Vostè venia del món de l’ener-
gia, com s’ha trobat en el càrrec
en aquest primer any de treball i
concretament en la mineria? 
- Com els empresaris del vostre
sector saben perfectament, l’em-
presa privada és una organització
bàsicament orientada a l’obtenció
de benefici i l’administració pública
és una organització orientada al
servei públic i això m’ha suposat
un esforç d’adaptació a aquesta
nova etapa de la meva carrera pro-
fessional. Per altra banda, m’ha
sorprès la càrrega de feina i la
diversitat i complexitat de temes
als quals has de fer front cosa que
reclama una dedicació al càrrec
difícil d’imaginar des de fora.
Pel que fa a la mineria haig de dir
que m’he trobat molt còmode ja
que existeix un teixit associatiu
perfectament estructurat tant en
l’àmbit empresarial, un element
destacat del qual és el Gremi d’À-
rids de Catalunya, com sindical,
que permet una interlocució fluida
amb el sector.

- Des del Gremi s’ha percebut que
el Departament de Mines està
intentant recuperar el lideratge
que històricament li correspon
quant al procés d’aprovació d’ex-
pedients miners. Creu que s’acon-
seguirà?
- Aquesta Direcció General té la
responsabilitat de la Política Mine-
ra del Govern que es concreta a

facilitar a ciutadans i empreses cata-
lanes l’accés ordenat als recursos
minerals del País. Aquesta com-
petència substantiva ha de conviu-
re amb d’altres àmbits competen-
cials del Govern de caràcter trans-
versal com són el medi ambient, la
planificació territorial, l’urbanisme,
etc., així com d’altres administra-
cions, especialment l’administració
local. A la vista d’aquesta situació,
el Govern ha pres iniciatives que
efectivament estan liderades per la
nostra Direcció General.

- El passat mes de juliol es va
constituir el Consell Assessor
d’Àrids amb l’objectiu de trobar
solucions a les problemàtiques del
sector. Podria explicar-nos quina
és la evolució i els resultats de les
reunions?
- L’activitat del Consell ha estat
intensa. S’han creat tres grups de
treball (de Cobertura de la Deman-
da; de Procediment Administratiu
i Règim Jurídic; i d’Activitats
Extractives, Medi Ambient i Món
Local) i tota aquesta activitat ja ha
donat els primers resultats con-
crets entre els quals cal destacar
els següents:
- És la primera vegada que el
Govern de Catalunya crea una
operació d’aquesta envergadura a
l’àmbit miner.
- S’ha acordat la metodologia per
al càlcul de la demanda d’àrids del
país en els propers anys.
- S’ha acordat analitzar conjunta-
ment des dels departaments de
Medi Ambient i Habitatge, Política
Territorial i Obres Públiques, Tre-
ball i Indústria els expedients d’a-
dequació al règim d’autorització
ambiental i llicència ambiental.
- S’ha resolt la problemàtica

extractiva a Castellet i la Gornal,
mitjançant un acord entre l’Ajun-
tament i els dos operadors més
importants de la zona.

L’èxit d’aquesta iniciativa passa ine-
xorablement per una implicació
total de les empreses mineres
representades per les correspo-
nents organitzacions empresarials,
entre elles el Gremi d’Àrids de
Catalunya, que ha d’anar més enllà
de la simple assistència a les reu-
nions i preguntar de tant en tant
com van les coses.

- Per a vostè quines són actual-
ment les principals problemàti-
ques del sector extractiu català i
quines solucions es podrien apli-
car? En quins aspectes creu que
podrien millorar les empreses?
- El principal problema que ha d’a-
frontar el sector neix del fet que
els impactes de l’activitat extractiva
queden concentrats a l’àmbit local
proper a l’explotació i els beneficis
queden distribuïts arreu del terri-
tori. Aquest desequilibri cost-
benefici es manifesta en qualsevol
moment del Procediment d’Auto-
rització Administrativa i no ajuda
gens a finalitzar amb èxit el corres-
ponent expedient.
Per altra banda, cal tenir present
que l’adequació de les activitats
extractives al règim d’autorització
ambiental i de llicència ambiental ha
de finalitzar abans de l’1 de gener de
2007 i atès que aquest procés ha
d’ésser esglaonat, les primeres ade-
quacions s’han de fer durant el pri-
mer semestre de 2005.
Precisament el Grup de Treball
d’Activitats Extractives, Medi
Ambient i Món Local, així com el
Grup de Treball de Procediment

Administratiu i Règim Jurídic, res-
pectivament, creats dins la Comis-
sió Interdepartamental d’Àrids,
intenten trobar solucions a amb-
dós problemes.
La participació de les empreses és
cabdal en tot aquest procés i han
d’ésser la part més activa i com-
promesa ja que és precisament l’e-
lement més afectat per aquesta
problemàtica.

- Creu que són suficients les com-
pensacions que fa actualment el
sector vers el món local?
- El tractament Fiscal de les Acti-
vitats Extractives és pràcticament
nul llevat d’ordenances municipals
puntuals algunes de les quals han
estat recorregudes als tribunals pel
sector.
Pel que fa a les compensacions que
pugui fer el sector mitjançant
acords bilaterals amb els ajunta-
ments en desconec el seu import i
per tant m’és difícil de valorar.

- I quant a la competència des-
lleial que fan les grans construc-
tores al sector extractiu  gràcies a
la concessió de préstecs que els
permeten extreure grans quanti-
tats de material sense el permís
miner?
- L’Autorització d’una explotació
d’àrids obeeix a un procediment
administratiu regulat per la Llei de
mines i la resta de normativa apli-
cable. Si una empresa constructora
vol extreure àrids fora de l’àmbit
de l’obra pública, estarà sotmesa al
mateix procediment que qualsevol
altre sol·licitant.

- En darrer terme, veu viable la
redacció d’una Llei de mines cata-
lana tal com s’està tramitant a
altres comunitats autònomes,
com és el cas de Galícia?
- La creació de la Comissió Inter-
departamental ja preveu la possibi-
litat d’implemetar les seves conclu-
sions, si s’escau, mitjançant una
Llei de mines catalana.

“Cal solucionar el desequilibri cost-
benefici que es dóna en l’àmbit
proper a les activitats extractives”
Josep Isern és l’actual director general d’Energia, Mines i
Seguretat Industrial del Departament de Treball i Indústria.
Anteriorment ha exercit com a president de Serensa, de
Gas Rioja i de Kromschroeder; ha estat conseller de Gas
Natural BAN (Buenos Aires) i president de l’Associació
Tècnica Espanyola de la Indústria del Gas (Sedigas).

“L’èxit del Consell Assessor
passa inexorablement per 
una implicació total de 
les empreses mineres 

representades”

“EL Consell Assessor preveu 
la possibilitat d’implementar

les seves conclusions, si 
s’escau, mitjançant una 
Llei de mines catalana”
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